

INTERNATIONAL SCIENTIFIC-PRACTICAL CONFERENCE
“HISTORICAL AND ARCHAEOLOGICAL LEGACY
OF THE GOLDEN HORDE IN SARATOV REGION:
UVEK – PAST, PRESENT, FUTURE”, JUNE 4–6, 2015

E. G. Sayfetdinova
(*Sh. Marjani Institute of History,*
Academy of Sciences of the Republic of Tatarstan)

International scientific-practical conference “Historical and Archaeological Legacy of the Golden Horde in Saratov Region: Uvek – Past, Present, Future” was held in Saratov 4–6 June, 2015. On the first day there were organized four sections: “Material Culture of the Golden Horde in the Volga Region and Adjacent Territories”, “The Golden Horde Cities in the Written Sources and Historiography”, “The Golden Horde Ethno-Cultural and Socio-Economic Development and Its Legacy”, “Cultural and Symbolic Legacy of Ukek as a Humanitarian Resource of the Region”.

The plenary meeting that took place on the second day of the conference, discussed the results of sectional works, on which basis resolution has been drawn up. Resolution emphasized the historical value of Ukek and pointed to the importance of introducing its site in the list of UNESCO.

Keywords: conference, Saratov, history, Golden Horde, Ukek.

About the author: Elmira Gadelzyanovna Sayfetdinova – Senior Research Fellow, Usmanov Center for Research on the Golden Horde and Tatar Khanates, Sh. Marjani Institute of History, Academy of Sciences of the Republic of Tatarstan, Cand. Sci. (History) (420014, Kremlin, entrance 5, Kazan, Russian Federation); adulya2@yandex.ru



УДК 94(47).04

КРУГЛЫЙ СТОЛ
«КНЯЖЕСКИЕ «ЮРТЫ» КАЗАНСКОГО ХАНСТВА»

А. В. Аксанов
(*Институт истории им. Ш. Марджани*
Академии наук Республики Татарстан)

19 мая 2015 года в Казани прошел Круглый стол «Княжеские «юрты» Казанского ханства». Круглый стол был организован Центром исследований Золотой Орды и татарских ханств им. М.А. Усманова Института истории им. Ш. Марджани Академии наук Республики Татарстан и Всероссийской государственной библиотекой иностранной литературы.

Модератором мероприятия был к.и.н., заведующий Центра исследований Золотой Орды и татарских ханств им. М.А. Усманова Института истории им. Ш. Марджани АН РТ И.М. Миргалеев. С докладом на тему «Княжеские «юрты» Казанского ханства» выступил д.и.н., н.с. Института востоковедения РАН, зам. генерального директора по науке Бахчисарайского историко-культурного и археологического музея-заповедника И.В. Зайцев (г. Москва, г. Бахчисарай).

В обсуждении доклада приняли участие: директор Института истории им. Ш. Марджани АН РТ, академик АН РТ, д.и.н. Р.С. Хакимов; главный научный сотрудник Института истории им. Ш. Марджани АН РТ, д.и.н. Д.М. Исхаков; заведующий Центром исследований Золотой Орды и татарских ханств им. М.А. Усманова Института истории им. Ш. Марджани АН РТ, к.и.н. И.М. Миргалеев; заведующий сектором научного использования архивных документов и международных связей Главного архивного управления при КМ РТ, к.и.н. И.А. Мустакимов; сотрудники ЦИЗОТХ: к.и.н., с.н.с. А.В. Аксанов; к.и.н., с.н.с. Б.Р. Рахимзянов; к.и.н., с.н.с. Т.Ф. Хайдаров; к.и.н., с.н.с. Э.Г. Сайфетдинова; к.и.н., с.н.с. Л.Ф. Байбулатова, а также аспиранты центра.

Текст доклада с некоторыми дополнениями публикуется в настоящем номере Золотоордынского обозрения (См.: Зайцев И.В. Княжеские «юрты» Казанского ханства). При обсуждении доклада выступавшие в основном критически отнеслись к тезису И.В. Зайцева о трехчастной структуре Казанского ханства. По мнению его оппонентов, ханство имело более сложную структуру, о чем свидетельствуют летописи и дипломатические документы. К примеру, в качестве аргумента против приводилось сообщение официальных летописей под 1469 г., в котором зафиксированы наименования шести восточных улусов Казанского ханства. Участники круглого стола не согласились с идентификацией «Ардабаева юрта» как Арской земли, но посчитали убедительным соотнесение «Алибаева и Алтыбаева юрта» с землями, располагавшимися южнее Булгара. В результате дискуссии участники Круглого стола пришли к выводу о том, что проблема административно-территориальной организации Казанского ханства требует более детального изучения с привлечением максимально широкого круга источников.

Сведения об авторе: Анвар Васильевич Аксанов – старший научный сотрудник Центра исследований Золотой Орды и татарских ханств им. М.А.Усманова Института истории им. Ш. Марджани АН РТ, кандидат исторических наук (420014, Кремль, подъезд 5, Казань, Российская Федерация); aksanov571@gmail.com

ROUND TABLE
“PRINCELY ‘YURTS’ OF KAZAN KHANATE”

A.V. Aksanov

*(Sh.Marjani Institute of History,
Academy of Sciences of the Republic of Tatarstan)*

The round table “Princely ‘Yurts’ of the Kazan Khanate” took place in Kazan on May 19, 2015. The round table was organized by the Usmanov Center for Research on the Golden Horde and Tatar Khanates (Academy of Sciences of the Republic of Tatarstan) and the All-Russian State library for foreign literature.

I.M. Mirgaleev (Cand. Sci. in History), Head of the Usmanov Center for Research on the Golden Horde and Tatar Khanates (Academy of Sciences of the Republic of Tatarstan), acted as the moderator of the event. I.V. Zaytsev (Dr. Sci. in History), Research Associate of Institute of Oriental studies of the Russian Academy of Sciences and Deputy Director-General for Science of Bakhchisaray historical, cultural and archaeological museum-reserve (Moscow, Bakhchisaray), submitted his report on the subject: “Princely ‘Yurts’ of the Kazan Khanate”.

The discussion of the report was attended by: R.S. Khakimov, Doctor of Historical Studies, Academician of the Academy of Science of RT, Director of the Sh.Marjani Institute of History of AN RT; D.M. Iskhakov, Doctor of Historical Studies, Leading Research Fellow of the Sh.Marjani Institute of History of AN RT; I.M. Mirgaleev, Cand. Sci. in History, Head of the Usmanov Center for Research on the Golden Horde and Tatar Khanates of AS RT; I.A. Mustakimov, Cand. Sci. in History, Head of the Sector of scientific use of archival documents and international relations of the Main Archive Department under the Cabinet of Ministers of the Republic of Tatarstan; employees of the Usmanov Center for Research on the Golden Horde and Tatar Khanates of AS RT: B.R. Rakhimzyanov, Cand. Sci. in History, Senior Research Fellow; A.V. Aksanov, Cand. Sci. in History, Senior Research Fellow; T.F. Khaydarov, Cand. Sci. in History, Senior Research Fellow; E.G. Sayfedinova, Cand. Sci. in History, Senior Research Fellow; L.F. Baybulatova, Cand. Sci. in History, Senior Research Fellow; and also graduate students of the Usmanov Center for Research on the Golden Horde and Tatar Khanates.

The text of the report is included, with some additions, in the present issue of the Golden Horde Review (see: Zaitsev I.V. Princely “Yurts” of Kazan Khanate). Generally, the roundtable participants criticized the thesis presented by I.V. Zaytsev of a three-part structure of the Kazan Khanate. According to opponents, the Khanate had a more complex structure, as evidenced by the chronicles and diplomatic documents. For example, report of the official chronicles for 1469 was presented as a counterargument, which recorded names of six eastern uluses of the Kazan Khanate. The roundtable participants did not agree with identification of “Ardabaev yurt” with the Arsk land, but they found a compelling correlation of “Alibaev and Altybaev yurts” with lands located south of Bolghar. As a result of the discussion the participants came to the conclusion that the problem of administrative-territorial organization of the Kazan Khanate requires more detailed study, involving the widest possible range of sources.

Keywords: Kazan khanate, conference, historical disciplines, report.

About the author: Anvar Vasil'evich Aksanov – Senior Research Fellow, Usmanov Center for Research on the Golden Horde and Tatar Khanates, Sh.Marjani Institute of History, Academy of Sciences of the Republic of Tatarstan, Cand. Sci. (History) (420014, Kremlin, entrance 5, Kazan, Russian Federation); aksanov571@gmail.com



УДК 930.23

**КРУГЛЫЙ СТОЛ
«ЗАПАДНЫЙ ПОХОД: ЛАТИНСКИЕ ИСТОЧНИКИ»**

И.М. Миргалеев

*(Институт истории им. Ш. Марджани
Академии наук Республики Татарстан)*

9 июня 2015 года в Институте истории им. Ш.Марджани АН РТ прошел Круглый стол на тему: «Западный поход: латинские источники». Организатором Круглого стола выступил Центр исследований Золотой Орды и татарских ханств им. М.А. Усманова Института истории им. Ш.Марджани АН РТ.

Модератором мероприятия был к.и.н., заведующий Центра исследований Золотой Орды и татарских ханств им. М.А. Усманова Института истории им. Ш. Марджани АН РТ И.М. Миргалеев. С докладом на тему «Ранние венгерские сведения о западном походе монголов (1235–1242)» выступил известный финский исследователь латинских источников по истории чингизидских государств, доктор исторических наук (Ph.D. История) Роман Хаутала. В ходе круглого стола были обсуждены вопросы введения в научный оборот новых латинских источников по истории Золотой Орды и других чингизидских государств; и в частности, вопросы изучения большого корпуса латинских источников средневековой Венгрии.

В обсуждении доклада приняли участие: к.и.н., заведующий Центром исследований Золотой Орды и татарских ханств им. М.А. Усманова ИИ АН РТ И.М. Миргалеев; к.и.н., с.н.с. А.В. Аксанов; к.и.н., с.н.с. Т.Ф. Хайдаров; к.и.н., с.н.с. Э.Г. Сайфетдинова; к.и.н., с.н.с. Л.Ф. Байбулатова; к.и.н., с.н.с. Б.Р. Рахимзянов; гость центра: к.и.н. М.С. Гатин, а также аспиранты ЦИЗОТХ.

Сведения об авторе: Ильнур Мидхатович Миргалеев – руководитель Центра исследований Золотой Орды и татарских ханств им. М.А. Усманова Института истории им. Ш. Марджани АН РТ, кандидат исторических наук (420014, Кремль, подъезд 5, Казань, Российская Федерация); dilnur1976@mail.ru

